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Krásné prožití vánočních svátků občané 
HradčovicLhotky.
Po  velmi hektickém a  ve  všech ohledech těž-
kém roce jsme se snad už opravdu dočkali nej-
krásnější části roku, tedy Vánoc. Vánoce jsou 
ovšem pro mnohé lidi i svátkem vskutku stresu-
jícím. Všude je hodně lidí, pořád se někam spě-
chá a hlavně se každý snaží pomoct i Ježíškovi, 
aby náhodou na něco nezapomněl a všichni čle-
nové rodiny byli nakonec u stromečku opravdu 
spokojeni. Když se ale zastavíme, zamyslíme 
a  zklidníme svou roztěkanou mysl, zjistíme, 
že vánoční čas je opravdu krásný. Začne to již 
adventem, který blízkost nejkrásnějších svátků 
připomíná nejvíce. I moje dcera v první adventní 
neděli prohlásila: „Už jenom čtyři týdny a dojde 
Ježíšek.“ A  toho bychom se měli všichni držet. 
V poklidné a povznesené náladě čekat na rodin-
nou pohodu, kterou mnozí z  nás na  Vánoce 
prožíváme v  rodinném kruhu. Doufám, že pro 
velkou část občanů naší obce byl, teď již skoro 
minulý rok, rokem prožitým v  krásném kruhu 
naší velké rodiny, která se jmenuje Hradčovi-
ceLhotka. V průběhu roku se v naší obci konalo 
mnoho akcí, které byly připravovány hlavně pro 
naše občany, a  všechny akce byly také hojně 
podpořeny jejich účastí. I  díky tomu si dovolím 
napsat, že rok 2022 jsem prožil ve společenství 

naší velké rodiny. Jednou z posledních událostí, 
která v naší malebné obci na mírném návrší pro-
běhla, bylo rozsvěcování vánočního stromečku. 
Této předvánoční akce se zúčastnilo dokonce 
tolik lidí, že kromě chleba nám pochybělo snad 
úplně všechno. Ať už to byl výborný guláš 

od Mysliveckého sdružení, zabíjačkové speciality 
od našich sportovců či speciality na grilu, které 
již tradičně připravují lhotští hasiči. Nemohu 
samozřejmě zapomenout ani na  výborný sva-
řák a  čaj každoročně připravovaný v  mateřské 
škole. Opět se do předvánočního veselí zapojily 
i děti z naší základní školy a obohatily naše chu-
ťové buňky výbornými brazilskými palačinkami, 
na které se stála dlouhá řada. Velké poděkování 
za vánoční cukroví patří paní Květce Hrubošové 
a ruku k dílu přiložily i obecní pracovnice. Když 
to tak shrnu: všechno se vypilo i snědlo, a to je 
to největší ocenění pro všechny, kteří se na pří-
pravě rozsvěcování vánočního stromečku podí-
leli. Během večera vystoupily děti ze školky, žáci 
ze školy, zazpíval Mužský pěvecký sbor a schola, 
kteří svým bohatým kulturním programem 
umocnili daný okamžik.
Na  podzim v  naší obci proběhla asi největší 
a  nejdůležitější událost, která má zásadní vliv 
na dění v naší obci v dalších čtyřech letech. Ano, 
domníváte se správně, byly to volby do obecního 
zastupitelstva. Jak volby dopadly asi všichni 
víme. Mně jako znovu zvolenému starostovi 
obce přísluší poděkovat za projevenou důvěru. 

Zastupitelé obce Hradčovice.
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Vánoční poselství duchovního otce Jaroslava
Jsme na vrcholu doby adventní, času na pří-
pravu na  nastávající Vánoce. Slovo ADVENT 
znamená příchod, příprava. Dospělí mají 
jistě spoustu práce s  přípravou všeho, co 
je potřebné ke  krásnému prožití vánočních 

svátků. Je překrásné, že smíme znovu opět 
po  roce, který byl náročný tím, že jsme se 
museli vyrovnat s  vojenským konfliktem 
na  Ukrajině a  následným razantním nárůs-
tem cen energii a  všech ostatních věcí pro 
běžný život, mít možnost zastavit se a  uva-
žovat nad okamžiky dějin naši spásy – toto 
tajemství narození Božího Syna nese každý 
rok pro každého člověka, který je nositelem 
toho zaslíbení. Poselství, které budeme slyšet 
u bohoslužby – noční liturgie: 
„Nebojte se! Zvěstuji vám velikou radost, radost 
pro všechen lid. 
V městě Davidově se vám dnes narodil Spasitel 
– to je Kristus Pán.“ 
Na  závěr tohoto andělského poselství budeme 
slyšet: „Sláva na  výsostech Bohu a  na  zemi 
pokoj lidem, v kterých má Bůh zalíbení. “
Vánoční svátky jsou každý rok pro každého 
možností, abychom dokázali přijmout a  mít 
pokoj ve  svém srdci, pak budeme patřit zcela 
do té skupiny lidí, v kterých má Bůh zalíbení.
Když budeš mít pokoj ve  svém nitru, pak při 
každém setkání s  druhými je můžeš obdaro-
vat tímto velkým Božím darem – darem pokoje! 
Když se ti to podaří, tvé letošní vánoční svátky 
budou podstatně jiné než doposud. Když věnu-
jeme před Vánocemi tolik úsilí na  dobrou pří-
pravu všeho na  nejkrásnější svátky v  roce, 
věnujme také pozornost na přípravu svého nitra, 
jak tomu vyzývá apoštol národů sv. Pavel v listě, 
který píše svému žáku Titovi: 
„Projevila se Boží dobrota, která přináší spásu 
všem lidem …, abychom byli jeho vlastním 
lidem, horlivým v konání dobrých skutků.“
Přeji Vám upřímně, abychom každý přijali 
nejen ty materiální dary, ale nechali se obdaro-
vat Bohem, který chce pro každého jen to nej-
lepší. Proto každý usilujme to nejlepší od Boha 
přijat. To Vám všem ze srdce bude při vánoční 
bohoslužbě 24.12. ve  21.00 h vyprošovat Váš 
duchovní otec Jaroslav Kapuš.
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Obhájení funkce je vždy těžší, a proto vaše důvěra 
v uskupení Sdružení pro Hradčovice, která ještě 
o  jeden mandát posílila, je velmi potěšující, ale 
zároveň i  velmi zavazující. Já osobně věřím, že 
všichni zastupitelé se budou ze všech sil sna-
žit vaši důvěru nezklamat. Záměrně píši všichni 
zastupitelé, protože i  když jsou v  Hradčovi-
cíchLhotce dvě kandidátky, tak ve finále je zastu-
pitelstvo jeden velký celek. Odvážně se dá napsat 
dokonce rodina, která se snaží dělat vše nej-
lepší pro obec. V naší obci je totiž jedno speci-
fikum. Všichni, co pro ni pracujeme, ať už obecní 
zaměstnanci, zastupitelé, starostové všech slo-
žek, farnost Hradčovice v čele s panem farářem, 
jsme opravdu utvořili takové malé rodinné spole-
čenství, které se navzájem propojuje a na různých 

akcích také podporuje. A toto je smysl obce – žít 
spolu v harmonii a nedělit se na žádné opozice 
a  jiné malé celky. Proto ještě jednou velký dík 
všem, kteří se voleb aktivně zúčastnili, ať dali 
hlas jakémukoli uskupení. Nakonec jsme přece 
jenom jedna velká rodina. S  blížícími se svátky 
se mílovými kroky blíží i nový rok. Doufám, že se 
s mnohými občany potkám na SILVESTRA na již 
tradičním místě – tedy Pepčíně, kde společně 
oslavíme konec roku 2022. A co si přát do nového 
roku 2023? Hlavně zdraví, pohodu jak doma, tak 
i  v  našem velkém společenství. Pevné nervy 
a osobní nadhled nad vším, co nám rok 2023 při-
chystá, ať to dobré či i  to méně šťastné. Věřím, 
že v našem rodinném kruhu dokážeme zvládnout 
jak rok 2023, tak i všechny další. Krásné svátky.
 Starosta obce

Farský kostol Svätého 
Ducha v Kátlovciach

Nech aj nám všetkým anjeli na nebi 
spievajú: Sláva Bohu na výsostiach 
a na zemi pokoj ľuďom dobrej vôle! 

(Lk 2, 14)

Požehnaný advent, Vianoce 
a nový rok 2023!

Pavol Zemko, farár a predseda 
Haulikovho inštitútu

Drahí moji Hradčovičania!

Dovoľujem si Vás všetkých pozdraviť, ale 
už nie ako starosta družobnej obce, ale ako 
Váš mladší brat a kamarát.

Nakoľko som nedostal v  posledných voľ-
bách od väčšiny Kátlovčanov dôveru a teda 
mandát na  ich zastupovanie, odchádzam 
po dvadsiatich rokoch služby starostu obce 
do  tzv. civilu. Pevne však verím, že naša 
spoločne započatá cesta družby a  spolu-
práce bude i  naďalej pokračovať. A  keď 
prídem ja k Vám, alebo Vy k nám, budeme 
sa určite tomu vzájomne tešiť! 
Život to všetko prináša! A  preto beriem 
volebnú porážku realisticky a chcem aspoň 
načas dopriať svojej manželke, našim 
deťom s rodinami ako i celej mojej ostatnej 
rodine a  kamarátom pokojnejšie nastávaj-
úce dni Adventu a Vianoc, čo pochopiteľne 
oni najviac pociťovali, keď som sa s  nimi 
delil so  všetkými občanmi. Mal som svoju 
prácu ako i  našich ľudí rád. Odchádzam 
z funkcie starostu spokojný a so vztýčenou 
hlavou, čo všetko sme všetci spolu s poslan-
cami Obecného zastupiteľstva pre Kátlovce 
dokázali. A preto mi dovoľte, aby som ana-
logicky rovnako uviedol, že za mnohé som 
vďačný aj Vám v Hradčoviaciach. Konkrétne: 
p.  starostom - Jánovi Popelkovi a  Antoní-
novi Ondrůškovi, v.d.p. farárom – Zdeňkovi 
Gerhardovi Klimešovi, Vojtechovi Daňkovi 
a Jaroslavovi Kapušovi, p. riaditeľovi a uči-
teľkám základnej školy, predsedom a  čle-
nom dobrovoľných organizácií, Mužákom aj 
Hradčovjanke, všetkým milým občiankam 
a  občanom! Moje služobné auto už akosi 
samo poznalo cestu k Vám, do Vašich rodín 
a  na  naše spoločné akcie. Chcem dúfať, 
že aj moje súkromné auto sa naučí cestu 
k Vám, lebo k dobrým ľuďom nikdy nemôže 
byť cesta zarúbaná. A Vy takými určite Ste! 
Želám Vám veľa pokoja a  lásky, zdravia 
a  šťastia, a  to aj k  nastávajúcim Vianoč-
ným a  Novoročným sviatkom: A  ešte raz 
za všetko veľmi pekne ďakujem!

Pavol Johanes,
starosta obce Kátlovce 2002–2022

Slovo starosty obce
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Světový den kaše
Den 10. října je považován za Světový den kaše. 
Naše škola se rozhodla podpořit projekt mezi-
národní organizace Mary´s Meals Hrnečku vař, 
která zakládá školní stravovací programy v nej-
chudších zemích světa.
Nejprve jsme se prezentací seznámili s životem 

dětí v těchto částech. Na kaši Likuni Phala, kte-
rou vaří žákům v Africe v Zambii, jsme si netrou-
fli (vaří se z vody, kukuřice a sóji). Zvolili jsme si 
nám bližší ovesnou kaši, dochutili jsme ji ost-
ružinovým džemem a medem. V českém jazyce 
jsme si vyzkoušeli psaní pracovního postupu, 

v matematice jsme si ve  slovní úloze spočítali 
potřebné výdaje na nákup surovin. V rámci pra-
covních činností jsme si kaši uvařili.
Jednu porci této pochoutky jsme o  svačinové 
přestávce prodávali ostatním žákům školy 
za  30 Kč. Kaše dětem chutnala, díky štědrosti 
dárců jsme vybrali 3 213 Kč, které jsme zaslali 
dané organizaci. Zajistili jsme tak roční výuku 
pro 7 dětí (459 Kč je potřeba k zajištění stravy 
na školní rok pro 1 dítě). 
Srdečné poděkování proto patří všem, kteří 
jakoukoliv částkou přispěli k  velké naději 
na lepší budoucnost dětí z chudých částí světa. 

Pozn.: Pro velký úspěch plánujeme akci někdy 
zopakovat. ZŠ

VÁNOCE 
PŘICHÁZEJÍ
Jen tak jdeš polem, známou krajinou
a přece všechno, zdá se ti dnes jiné.
Kroky tvé vedeny jsou silou tajemnou,
čas jen pomaloučku plyne.

Sněhová vločka lehounce se vznáší
a pošimrá tě na tváři.
Svou bílou barvou kolem všechno krášlí,
je jako drahokam, ve stříbřité záři.

Slunce se už kloní a ukládá se k spánku.
Tichá noc přebírá svou vládu nad krajem.
Po roce přichází čas vánočních svátků,
Štědrý den, Svatá noc,  
se svým Božím darem.

 Jan Popelka

Netradiční misijní cukrárna
V rámci Misijní neděle, která se v naší farnosti 
slavila 16. října, jsme se rozhodli uspořádat 
NETRADIČNÍ MISIJNÍ CUKRÁRNU. Mnoho far-
níků využilo možnost zajít si v neděli na odpole-
dní kávu nebo čaj se zákuskem. Hosté si mohli 
vybírat z  více než 20 druhů zákusků, několika 
druhů káv a horkých nápojů. Návštěvnost pod-
pořilo oznámení, že obsluhy zákazníků se zhostí 
děti ze základní školy. Děti se tak staly misio-
náři v souladu s heslem „Děti pomáhají dětem“ 
a výtěžek misijní cukrárny byl zaslán na projekt 
Papežského misijního díla dětí. Toto „Dílo“ for-
muje děti k  zájmu o  pomoc druhým a  v  chu-
dých oblastech světa podporuje kvalitní školy 
a základní zdravotnickou péči. Poděkování patří 
dětem, ochotným cukrářkám, které bez nároku 
na mzdu připravily pohoštění, a štědrým a trpě-
livým návštěvníkům. My pořadatelé máme co 
zlepšovat, aby se na kávu nemuselo čekat víc 
jak půl hodiny. L. Gregůrková

Vánoční dílničky 
Středeční odpoledne 30. listopadu si děti a  jejich rodiče zpestřili 
na Vánočních dílničkách na Obci v Hradčovicích pod vedením paní uči-
telek z MŠ Hradčovice, ZŠ Hradčovice, Zuzky Zverbíkové a paní Mina-
říkové. Celkem byla čtyři stanoviště, na  kterých si děti mohly vyrobit 
krásné vánoční ozdoby. Chvilka byla i  pro rodiče, v  prodeji byla káva 

a  čaj. Ti menší si museli počkat v  palačinkové řadě, kde naši žáci 5. 
třídy připravovali a  prodávali palačinky. Vánoční hvězdy, věnce, deko-
race, sponky i  čelenky pro holčičky, to vše bylo na  prodej. Děkujeme 
všem za úžasnou atmosféru, akce se vydařila a budeme se těšit na další 
tvořící dílničky! ZŠ
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Rozsvícení vánočního stromečku v Hradčovicích
Rozsvícení vánočního stromečku v Hradčovicích 
26. listopadu přilákalo mnoho lidí z  Hradčovic 
i okolních vesnic. Vůním a bohatému programu 
nešlo odolat. 
Pan starosta Antonín Ondrůšek všechny přivítal 
a uvedl program vánočního jarmarku. 
Jako první zpívaly děti z MŠ Hradčovice, malí 

i velcí si tak mohli společně s dětmi prozpěvo-
vat vánoční koledy. Poté pódium patřilo dětem 
ze ZŠ Hradčovice. Kytaristé pod vedením pana 
učitele Mgr.  Jakuba Smítala publiku zahráli 
známé vánoční koledy a  po  skončení pokra-
čovaly děti 3.–5.ročníku s písničkami Vánoční, 
Hvězdičky na  nebi a  Hallelujah. Program 

zakončil mužský pěvěcký sbor a místní schola.
Žáci 5. třídy měli v  rámci projektu Učíme se 
podnikavosti stánek s  brazilskými palačin-
kami. Dále prodávali vánoční svícny (vyráběly 
děti v  družině), čaje (připravili žáci 4. třídy) 
a perníčky. Vše se vydařilo a všichni odcházeli 
s dobrou předvánoční náladou.  ZŠ

Myslivecký spolek Hradčovice-Drslavice
MS Hradčovice-Drslavice, z.s. má k 30. 11. 2022 
23 členů, věkový průměr je 55 let a jednoho čeka-
tele na  členství. Jedná se o  mladou zapálenou 
myslivkyni a  je pravděpodobné, že po  zkušební 
době se stane členkou a omladí tak náš kolektiv.
I  v  roce 2022 jsme svoji činnost zaměřili přede-
vším na péči o zvěř, vytváření podmínek pro zvěř 
a  co nejefektivnější chov. Máme vystavěna nová 
a  opravená stará krmná a  pozorovací zařízení, 
která nejen slouží svému účelu, ale pohledově 
zapadají i do rázu krajiny. Snažíme se je umísťovat 
tam, kde se zvěř zdržuje, abychom jejím přikrmo-
váním co nejvíce bránili škodám, které zvěř působí. 
Co se týká spárkaté zvěře, tak asi po třech letech 
viditelného úbytku srnčího se podařilo její stavy 
stabilizovat a  je patrný mírný nárůst této naší 
původní a krásné zvěře. Faktorů je určitě více, ale 
jako hlavní považuji opětovné povolení medikace 
spárkaté zvěře, pak pozdější sklizeň pícnin země-
dělským podnikem a její aktivní vyhánění z těchto 
ploch loveckými psy, kdy došlo jen k  minimál-
nímu zasečení zvěře. V  posledních letech se 
několik našich trofejí srnce obecného na chova-
telské přehlídce pohybovalo v těsné blízkosti hra-
nice na udělení bronzové medaile a máme naději, 
že srnec ulovený v  roce 2022 v  lokalitě Popel-
čin žleb na  drslavsku by mohl na  hodnotu této 
medaile dosáhnout.
Dančí zvěř se nám vyskytuje téměř v celé honitbě. 
Je potřeba plnit nastavený odlov tak, aby její 

stavy byly na únosné míře, i když intenzivní odlov 
v  honitbě LČR v  posledních dvou letech měl 
na stavy zvěře vliv a zdá se, že se podařilo stavy 
snížit. I u daňka máme medailové trofeje. Na cho-
vatelské přehlídce jsme měli několik let po sobě 
daňka ohodnoceného bronzovou medailí.
Všechny tyto ukazatele hodnocení trofejí ukazují, 
že v některých lokalitách má jak srnčí, tak daňčí 
zvěř dobrý genetický základ, a že naše honitba má 
dobrou úživnost.
Černá zvěř se vyskytuje jen sporadicky, i když má 
u nás relativní klid a není na ni vyvíjen lovecký tlak. 
Za posledních pět let se lov pohybuje kolem 5 kusů 
ročně, ještě před pěti lety to bylo kolem 20 kusů. 
U zajíce polního se nám daří držet stavy na slušné 
úrovni a  v  ročním odlovu patříme mezi nejlepší 
honitby na okrese.
V roce 2021 jsme zakoupili pozemek u zpevněné 
cesty za  farmou ZD v  Hradčovicích, na  kterém 
jsme ještě v témže roce postavili plechový sklad. 
V  letošním roce jsme pak celý pozemek oplo-
tili a zpevnili celou plochu. Sklad slouží k usklad-
nění krmiva pro zvěř a v letošním roce jsme ještě 
dostavili oplocený plácek k uskladnění přívěsného 
vozíku a různého materiálu.
Od Obce Hradčovice jsme získali zpět myslivec-
kou chatu v Bukovině a pozemek, na kterém stojí. 
Máme v plánu celkovou rekonstrukci a moderni-
zaci chaty, která nevyhovuje současným podmín-
kám a trendům. Má špatné základy a v důsledku 

toho praskají obvodové zdi. Vše bude záležet 
na  finančních možnostech spolku a  případném 
získání dotace.
Zapojujeme se i do života obou obcí, na jejichž 
katastrech působíme. V tomto roce to byla Mys-
livecká noc v  rámci Drslavského léta se sku-
pinou HBS v  Drslavicích na  hřišti, dále vaření 
guláše a  jeho prodej na  Dni obce Hradčovice 
a  při rozsvícení vánočního stromu v  Hradčo-
vicích. Dne 27.  10.  2022 proběhla valná hro-
mada Honebního společenstva Hradčovice. Byl 
zde odhlasován pronájem honitby Hradčovice 
na další desetileté období pro MS Hradčovice-
-Drslavice, z.s., kdy bylo honebním starostou 
Ing.  Pavlem Šišákem konstatováno, že mysli-
vecký spolek plní podmínky stanovené nájemní 
smlouvou, o honitbu se stará řádně, je dodržo-
ván stanovený plán lovu, zvěř je v  dobré kon-
dici a myslivecká zařízení jsou řádně udržována. 
Nájemní smlouva na  další období je uzavřena 
a odevzdána na Městském úřadu Uherský Brod, 
odbor životního prostředí. 
Část členů se aktivně věnuje chovu a  výcviku 
lovecky upotřebitelných psů, zejména ohařů, což 
v dnešní době není až tak obvyklé. Jsme tomu rádi 
a doufám, že se nám podaří chovat i jiná plemena.
Za  myslivce bych chtěl všem občanům popřát 
klidné Vánoce a šťastné vykročení do roku 2023.

 Karel Sedláček st.



5

DEN SE SVATÝM VÁCLAVEM
Letos jsme se významně věnovali svátku sv. 
Václava, kdy jsme dětem zahráli představení 
o sv. Václavovi, a poté jsme společně plnili různé 
úkoly. V  celém týdnu jsme se také zaměřili 
na řemesla. Přesněji na to, jaké druhy řemesel 
známe v dnešní době a  jak tomu bylo v minu-
losti. MŠ

PROJEKTOVÝ DEN „OD DŘEVA K LOUTCE“
Velmi hezkým zážitkem nás potěšil řezbář, který 
k  nám nejen přijel zahrát divadélko, ale také 
nám představil různé dřevěné loutky a umožnil 
nám, abychom si něco ze dřeva i vyrobili. 

DEN ÚSMĚVU S PATEM A MATEM
V den úsměvu děti mimo jiné zhlédly předsta-
vení o Patovi a Matovi a jednom bolavém zubu. 
Zábavnou formou jsme tak dětem připomněli, 
jak důležité je chránit a čistit si zoubky. MŠ

Letos, jako již tradičně, proběhl lampionový prů-
vod. V pátek 18. 11. v 17:00 se sešly děti z Hrad-
čovicLhotky u  obecního úřadu. Zde už na  ně 
čekal doprovod hasičů ze Lhotky. Děti byly vyba-
veny lampiony, ale někteří přišli s  čelovkami 
nebo baterkami. Průvod prošel obcí až na Lhotku 
k hasičárně. Díky milému panu starostovi, který 
zařídil vypnutí pouličních světel, byl průvod 
vidět široko daleko. Za velkého smíchu a  jásotu 
děti dorazily do cíle, kde pro ně bylo připraveno 
občerstvení. Posilnit se mohly sladkými i  sla-
nými dobrotami. Pro dospělé byl jako vždy při-
chystán svařák. Radost udělal dětem i ohňostroj. 
I když byla velká zima, účast byla hojná a my už 
se těšíme na příští ročník. SDH Lhotka

Lampionový průvod

KATEŘINSKÝ JARMARK
V letošním roce jsme se také rozhodli významněji upozornit na svátek svaté Kateřiny a uspořádat 
velký Kateřinský jarmark. Děti si v týdnu připravily různé výrobky a v pátek 25.11.2022 se uskuteč-
nil jarmark, kdy děti nakupovaly výrobky za žetony a odnesly si je domů. Děti to nejen velmi zaujalo, 
ale také si u toho zdokonalovaly finanční gramotnost.  MŠ

Podzim v mateřské škole
NÁVŠTĚVA PŘEDŠKOLÁKŮ NA DOPRAVNÍM HŘIŠTI
S předškoláky jsme se v září vydali na dopravní hřiště, kde si děti vyzkoušely jízdu na kolech a troj-
kolkách dle dopravních předpisů. Mimo jiné také absolvovaly v učebně základní lekci o tom, jak se 
mají na cestách chovat. Děti to bavilo a bylo to pro ně velmi přínosné. MŠ

HODY V MŠ
Velkou oslavou jsou již tra-
dičně v  naší školce hody, 
které jsme společně oslavili 
21.10.2022. Už celý týden 
se ale linul v  tématu hodů, 
kdy děti zpívaly a  tančily 
na folklórní písničky, připra-
vovaly hodové občerstvení, 
vystřelily si růži ve  střel-
nici, a také si zatočily kolem 
štěstí, kdy plnily různé úkoly 
a odnesly si odměnu. MŠ
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Co dělají včelky a včelaři v podzimním období?
Pokud vás napadá, že včelař má práci jen při 
stáčení medu v červnu a v červenci, tak úplně 
pravdu nemáte.
Včelař se v podzimním období stará o zdraví včel, 
bojuje s otravným kleštíkem-varoázou. Snaží se, 
aby byly v co nejlepší síle a kondici. Používá při 
tom přírodní látky jako kyselinu mravenčí, šťa-
velovou a jiné, které včelkám neubližují.
Další prací včelaře je třídění rámků s mezistě-
nami. Staré vytavuje vyvíječem páry, který z nich 
rozpustí čistý vosk. Rámky dále čistí a ty, které 
jsou vhodné na další použití, ukládá na chladné 
a vzdušné místo. Pokud nějaké chybí, je třeba si 
je stlouct a  připravit. Následně do  nich vkládá 
nové mezistěny vytvořené z vosku právě vytave-
ných rámků, který je vyčištěn odbornou firmou. 
Někteří šikovní včelaři si dokáží vyrobit i  nád-
stavky, které budou potřebovat navíc příští rok.
Nezbytnou součástí práce včelaře je i  prodej 

medu. Med má přirozenou vlastnost, a  to že 
po  čase zkrystalizuje. Proto pro své zákazníky 
tento med rozpouštíme dle jejich přání. Pokud se 
vám stane, že med zkrystalizuje, stačí ho roze-
hřát teplotou nepřesahující 40 °C (např. ve vodní 
lázni) , aby se nezničily cenné enzymy a  další 
prospěšné látky v medu obsažené. Toto nahří-
vání sice trvá delší dobu, ale je zárukou, že med 
zůstane kvalitní. 
Zajímavostí je, že med, který je uložen v temnu 
a  chladnu, má i  po  deseti letech stoprocentní 
kvalitu – samozřejmě pokud ho nějaký mlsoun 
nezlikviduje.
A co dělají včely? Celou dobu spí? To určitě ne.
V teplotách nad 15°C ještě shánějí pyl a ukládají 
zásoby. Při teplotách nižších vytváří v úlu cho-
máč. Obklopí matku a  zahřívají ji. Včely, které 
jsou na povrchu chomáče a  jsou chladnější se 
střídají s včelkami, které jsou uprostřed. Přitom 

krmí matku i sebe. Dokonce i v lednu při teplo-
tách nad 12°C je možné vidět v okolí úlu včelu 
při proletu. Letí se takzvaně vyprášit.
Tyto zimní včelky dělnice žijí i  6 až 8 měsíců. 
Oproti včelce narozené na jaře a v létě, která žije 
jen 6 až 8 týdnů, je to nepoměrně delší doba 
života.
A  co dělají malí včelaříci farnosti Hradčovice? 
Značně se nám letos rozrostli. Je jich už třináct 
a každých 14 dnů navštěvují včelařský kroužek, 
kde se výše popsané činnosti včelaře učí. Chodí 
též do  školních včelstev, kde však pracují jen 
do takových teplot, aby včely nerušili. Také vyrá-
bějí výrobky z včelího vosku a medu.
A co dělají všichni společně? Také odpočívají. 
Přejeme vám krásné odpočinkové dny, krásný 
čas adventní, zdraví a co nejlepší nový rok 2023. 

Za včelaře Stuška Jiří předseda ZO.

Hrad Čovík 
Kolem první zmínky o  Hradčovicích a  o  vzniku 
jejich názvu panují jisté dohady. Některé z  nich 
tvrdí, že první zmínka byla zaznamenána kolem 
10. až 11. století, kdy Hradčovice pravděpodobně 
patřily pod správu spytihněvského hradského 
obvodu. Dokonce se snad jmenovaly Radi-
chowitz. Mnozí z nás ovšem částečně věří svým 
prababičkám a praprababičkám.
 Obec Hradčovice již od pradávna leží na velmi 
důležité a staré obchodní a vojenské cestě smě-
řující do Čech, Slezska a Uher. V dávné době, kdy 
Hradčovicemi táhly obrovské karavany obchod-
níků a vojenských pluků, bylo jistě potřeba, aby 
měly karavany s kupci i nějaké zázemí. A právě 
k tomu se vztahuje pověst, kterou jsme mohli sly-
šet právě od našich prababiček či praprababiček.
Již dávno před první písemnou zmínkou žil 
v  naší obci udatný rytíř Čovík. Jako každý 
tehdejší udatný rytíř a  pán bránil své pod-
dané před různými nájezdníky a  lapky silou 
své mohutné paže. Jeho poddaní si svého 
pána velmi vážili za  jeho spravedlivou i  čest-
nou povahu. Proto mu začali říkat pán z ČOVIC. 
Jeho obliba stoupla v  očích jeho poddaných 
ještě výše, když se jednoho podzimního rána 

za  mírné mlhoviny procházel po  svém pan-
ství v části zvané dnes jako Bukovina. Při své 
procházce usedl na  vykotlaný pařez a  kochal 
se krásou místní krajiny. V  tom uslyšel úpěn-
livé volání mladé ženy či dívky. Vydal se tedy 
za  zvukem, který, jak se mu zdálo, ochromo-
val všechny jeho smysly a nutil ho běžet stále 
rychleji a  rychleji. Již z  dálky viděl statného 
bílého jelena, kterého lidé ve vsi nazývali Krá-
lem čovických lesů, jak útočí na mladou pannu, 
z posledních sil bránící se jeho útokům. Mladý 
pán, vyburcován křikem, ve kterém bylo již sly-
šet zoufalství, tasil jedinou zbraň, kterou u sebe 
měl, tedy lovecký tesák, a s hromovým křikem 
se pustil v  ústrety Králi čovických lesů. Ten 
samozřejmě svého nového soka ihned zpozo-
roval a své obří parohy nastavil proti blížícímu 
se nebezpečí a  tryskem vyrazil vpřed. Mladý 
pán ovšem jako zkušený bojovník a lovec útok 
Krále lesů očekával. Rychlým úskokem srovna-
telným s mrštností divoké šelmy se vyhnul jeho 
obřímu paroží, které v mnohých lidech z obce 
vzbuzovalo hrůzu, a  zasadil mu přesně míře-
nou ránu přímo do srdce. Skolil tak Krále čovic-
kých lesů jedinou ranou. Mladá panna stojící 

opodál poznala ve  svém zachránci mladého 
pána z ČOVIC. Její obdiv a vděčnost jí vháněly 
do očí slzy, které nešly zastavit. Až později si 
uvědomila, jaké měla veliké štěstí, že z tohoto 
nerovného boje vyvázla jen s malými oděrkami. 
A kdo že byla ta sličná panna? Byla to pouhá 
venkovanka, která byla děvečkou v  místním 
mlýně na  řece Olšavě. Ale ani to mladému 
pánovi nebránilo se do  krásné panny zamilo-
vat a pojmout ji za svou choť. Obdiv a vděčnost 
jeho poddaných byla tak velká, že svému hod-
nému pánovi a jeho sličné ženě postavili hrad, 
kterému dali jméno Hrad Čovík. A  nedlouho 
na  to se po  celém širém okolí začalo říkat: 
„Jedeme za pánem do Hradčovic.“
Představte si pohled na Hradčovice v 7. či 8. sto-
letí. Přijíždíte po bahnité cestě od malé vesnice 
dnes zvané Uherský Brod a v dáli před sebou, 
kam až oko dohlédne, se Vám naskytne neuvěři-
telně nádherný pohled. Na mírném návrší v záři 
zapadajícího slunce stojí překrásná rotunda. 
Na přijíždějícího kupce či pocestného tato sce-
nérie působí dojmem, že do rotundy snad právě 
sestoupil samotný Bůh. To samozřejmě není 
všechno, jakmile se pocestný nabaží pohledu 
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Z výletu pořádaného Klubem seniorů
Ve čtvrtek 29. září zorganizoval Klub seniorů pro 
své členy a další zájemce již druhý výlet v tomto 
roce. Tak jako v případě výletů předcházejících, 
i  tento se uskutečnil s  finanční pomocí obce, 
z  jejíhož rozpočtu byly hrazeny jízdní výdaje. 
Cílem výletu byla tentokrát zvolena místa ležící 
od  naší obce jižním směrem. Staroslavný slo-
venský Šaštín a  lidovými písničkami známý 
Lanžhot. V  plánu bylo zastavit se na  zpáteční 
cestě ještě i v Petrově v tamním areálu vinných 
sklepů, v  Plžích, avšak průběh výletu rozhodl 
nakonec jinak.
Že takto zvolená jednotlivá místa a  program 
výletu byly správným rozhodnutím, potvrdil již 
široký zájem o  účast, kdy byl zájezd dlouho 
dopředu plně obsazený, a  tak jeho organizá-
torky, paní Marta Čudová a  paní Marie Poláš-
ková, kterým i  v  tomto případě vypomohl pan 
Jan Popelka, mohly být spokojeny. Volná místa 
nebyla. Zúčastnil se i starosta obce pan Antonín 
Ondrůšek a duchovní správce naší farnosti Otec 
Jaroslav Kapuš. Ten pro účastníky výletu vybral 
a připravil poutní písně a vedl modlitby za bez-
pečnou jízdu a šťastný návrat domů. Naši výlet-
níci se mohli seznámit s místy výletu a dozvědět 
se něco i o historii města Šaštína, bazilice Sed-
mibolestné Panny Marie, a mohli také vyslech-
nout průvodní slova a vyprávění pana Popelky již 
po dobu jízdy. Opomenuto nebylo ani upozornění 
na nutnost mít u sebe průkaz totožnosti, neboť 
o  půlnoci začaly kontroly na  československé 
státní hranici zaměřené proti migrantům a jejich 
převaděčům, o čemž jsme se přesvědčili i my, 
když jsme následně překračovali naši státní hra-
nici zpět u Lanžhota, kde byl i náš autobus kon-
trolován Policií ČR.
Vzhledem k  programu výletu byl odjezd auto-
busu stanoven na  půl osmé. Ranní dochvil-
nost všech byla obdivuhodná, a  tak jsme už 
za  hodinu mohli z  dálky spatřit nad městem 
Šaštínem, o  kterém první písemná zmínka 
pochází již z  roku 1204, majestátně se tyčící 
věže baziliky a střechy s ní sousedícího kláštera. 
Dopředu jsme věděli, že se zde můžeme zúčast-
nit mše svaté, která v  tento den byla v  bazi-
lice sloužena Otcem arcibiskupem z Bratislavy 
a  jejímiž účastníky budou žáci a  studenti cír-
kevních škol této diecéze. Chvilka volného času 
po příjezdu na místo nám umožnila prohlédnout 
si okolí baziliky, chodby kláštera a  podívat se 
i do chrámu, kde se pomalu shromažďovali při-
jíždějící žáci, kterých byl nakonec téměř jeden 
tisíc. Rozsáhlé prostranství kolem baziliky bylo 

upravené, všude dostatek laviček a my se podí-
vali a  poklonili i  historicky nejstarší sakrální 
stavbě, která zde stojí, a to trojstranné kapličce. 
V  jejích útrobách byl již od  roku 1564 umístěn 
obraz Sedmibolestné Panny Marie, který byl 
následně nahrazen její sochou, která byla v roce 
1762 při vysvěcení vedle nově postaveného kos-
tela přenesena na jeho hlavní oltář, a zde v roce 
1764 při konání prvních poutí i korunována zla-
tými korunkami. Z rozsáhlé historiografie tohoto 
místa si následně připomeňme alespoň rok 
1927, kdy tehdejší papež PIUS IX. svým Dekre-
tem „Ke slovenskému národu“ vyhlásil Sedmi-
bolestnou Pannu Marii za  patronku Slovenska, 
a rok 1964, kdy papež PAVEL VI. povýšil šaštín-
ský chrám na baziliku – minor, menší, a to svým 
Dekretem „Na věčné časy“.

Ti z nás, kteří jsme toto místo navštívili, možná 
jej pro jeho architekturu a vnější vzhled přirovnali 
k  Velehradu, neboť jsme po  vstupu do  baziliky 
měli možnost vidět mnoho stejných prvků vnitřní 
výzdoby. V šaštínské bazilice upoutá návštěvníky 
oltář z  červeného mramoru, kterému dominuje 
socha sedící Panny Marie držící ve  svém klíně 
tělo Ježíše Krista po  jeho sejmutí z  kříže. Kříž 
v pozadí je zobrazen na tomto oltáři s přehozenou 
bílou rouškou jako symbolem vzkříšení. A právě 
o  tomto symbolu křesťanské víry jsme se jako 
účastníci mše svaté mnohé dozvěděli z homilie 
celebrujícího Otce arcibiskupa.

Po  mši svaté někteří z  nás využili možnosti 
nákupu drobných upomínkových předmětů, jiní 
sběru kaštanů spadlých ze stromů. Krátce před 
polednem jsme zamířili k  Lanžhotu. K  Osič-
kům, známým zpěvákům lidových písniček, 
nebo také do  Bartošovy hospody, místa, kde 
tito manželé pořádají pro zájemce své kulturní 
pořady spojené s pohoštěním. Výborný řízek se 
salátem, poté káva, koláčky a  následně něco 
k pití vytvořily společně s milým a úsměvným 
povídáním pana Osičky tu pravou, veselou 
a  uvolněnou náladu, které zanedlouho vévo-
dil i zpěv známých lidových písniček z Podluží 
a Slovácka. Nebylo se čemu divit, že jsme se 
zde proti původnímu plánu a programu našeho 
výletu zdrželi déle, než se plánovalo. Když pak 
mnozí z nás ochutnali nabízený letošní burčák, 

hostitelovo víno a dopili své zásoby z domova, 
nebylo ani třeba navštívit vinné sklepy v Plžích, 
neboť u  Osičků byla možnost i  koupit něco 
tekutého na  cestu zpět a  dovézt „vítané“ 
domů. „Proč také v Petrově nyní zastavovat,“ 
padaly otázky na  zpáteční cestě a  dodávaly, 
že toto místo může být cílem dalšího výletu 
seniorů z naší vesnice, na který, jak souhlasně 
účastníci zájezdu sdělovali, se už nyní, pane 
starosto a ostatní členové obecního zastupitel-
stva, senioři těší.

Jan Popelka

na téměř božskou scenérii a jeho zrak přivykne 
ostrému zapadajícímu slunci, uchvátí ho pohled 
na  mnohem větší stavbu stojící trochu více 
severním směrem. V  tuto chvíli zastaví koně, 
spřežení nebo jenom své kroky. K očím si přiloží 
dlaň, aby je chránil před sluncem, a v němém 
úžasu pozoruje krásu místního hradu, tyčí-
cího se v  záři slunce až do  samotného nebe. 

Hrad, který majestátně stojí nad obcí, se jme-
nuje ČOVÍK. A dělá z malé vesnice, ležící na kři-
žovatce obchodních cest důležitou nedobytnou 
pevnost. Do hradu totiž vedou i tři tajné chodby, 
které pomáhají obyvatelům najít bezpečné úto-
čiště za  jeho hradbami. Jedna tajná chodba 
vedla z nedaleké rotundy, druhá z odlehlé části 
dnešní Chrástky a poslední ze vzdáleného lesa 

jménem Bukovina. Díky tomuto hradu dostala 
malá obec na mírném návrší jméno Hradčovice.
 Jestli nám prababičky a  praprababičky říkaly 
pravdu, již asi nezjistíme, ale různé vykopávky 
našim předkům dávají za  pravdu, že přece 
možná, někde něco, tady opravdu, snad někdy 
mohlo stát. 

Starosta obce
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OHLÉDNUTÍ ZA FOTBALOVÝM ROKEM 2022
Právě končící rok 2022 byl z  pohledu příznivců 
fotbalu po  přechozích dvou letech, které byly 
ovlivněny různými omezeními, opět jako dřív před 
Covidem. Sezóna halových turnajů sice z  obav 
opětovných omezení na začátku roku nebyla, ale 
možnost využívání sportovní haly k  tréninkům 
všichni s  radostí uvítali. Také jarní část sezóny 

2021–2022 proběhla bez problémů a  všechny 
rozehrané soutěže byly regulérně dohrány.
V  soutěžích přípravek se výsledky ani tabulky 
neuvádějí, tak jen rekapitulace – starší i mladší 
přípravky odehrály po  10 zápasech, starší 6× 
výhra, 1× remíza a 3× prohra. Mladší 4× výhra 
a  6× prohra. Žáci na  jaře odehráli také 10 
zápasů s bilancí 6× výhra, 1× remíza, 3× pro-
hra. V tabulce skončili s 31 body na 5.místě z 11 
mužstev. Kromě mistrovských zápasů odehráli 
žáci dvě kola poháru OFS. V 1. kole zvítězili nad 
týmem ČSK Uh. Brod – dívky a v semifinále pro-
hráli na hřišti celkového vítěze – mužstva Niv-
nice v poměru 6:2. 
Nejvydařenější jaro měli naši dorostenci, kteří 
po  pěti výhrách, dvo remízách a  jedné prohře 
obsadili v  devítičlenné tabulce Okresního pře-
boru celkově 2. místo za vítězným Uherským Ost-
rohem. Odměnou za  vydařenou část odvet byla 
pro naše dorostence možnost sehrát předzápas 
finále Poháru OFS mužů na  stadionu 1.FC Slo-
vácko, kde utkání s  mužstvem Uherského Ost-
rohu skončilo nerozhodně 0:0. Za  nevydařenou 
musíme považovat uplynulou sezónu mužů. 
Z  důvodu nízkého počtu mužstev (pouze 9) se 
jarní část odvet po odehrání základní části roz-
dělila na skupinu „O postup“ a „O umístění“. Naši 
hráči se nedostali do první „šestky“ a proto hráli 
jen „O umístění“. Celkově pak skončili s 20 body 
na 7. místě.
Nový ročník fotbalových soutěží 2022–2023 byl 
rozlosován v  polovině července. Jsme rádi, že 
jsme mohli přihlásit opět všechny kategorie – tedy 
mladší a  starší přípravku, žáky, dorost a  muže. 
U mužů se z důvodu úbytku mužstev bude hrát 

místo tří skupin pouze ve dvou skupinách po 14 
účastnících. V  letní přestávce se naši nejmladší 
borci zúčastnili několika turnajů. V sobotu 11. 6. 
se hrál v  Uherském Brodě tradičně silně obsa-
zený turnaj „O pohár Bílých Karpat“ mladších pří-
pravek. Z 10 mužstev naši borci obsadili výborné 
2. místo za  vítězným mužstvem ČSK Uh.Brod. 

O  týden později hrála starší přípravka turnaj 
ve Slavkově „Javořina Cup“, kde z osmi účast-
níků skončili naši na 7. místě. Starší i mladší pří-
pravky o další týden později hrály na turnaji v Uh. 
Ostrohu. Ze čtyř zúčastněných týmů skončila 
starší přípravka na  3. místě a  mladší přípravka 
tento turnaj vyhrála. Na konci prázdnin ještě pořá-
dalo TJ Dolní Němčí turnaj starších a  mladších 
přípravek „Kasko Cup“. Na  této akci mezi šesti 
týmy, obsadila starší přípravka 3. místo a mladší 
skončila pátá. V průběhu září a října pak odehrála 
jak starší, tak mladší přípravka 10 kol z nového 
ročníku 2022/2023. Nový ročník zahájili již 24.7. 
naši muži. Ti v  1. kole Poháru OFS vyhráli nad 
mužstvem Boršic u Blatnice 4:1. O týden později 

nestačili ve 2. kole na účastníka Okresního pře-
boru – mužstvo Bílovic, se kterým prohráli 1:5. 
Vstup do  nové sezony okresní soutěže se nám 
pak hrubě nepovedl a z úvodních 6 kol jsme neu-
hráli ani bod. Výsledkově lepší byla druhá polo-
vina podzimu, v níž jsme ze 7 zápasů 4× vyhráli, 
2× remizovali a  1× prohráli, takže po  polovině 
soutěže patří mužům v tabulce 10. místo. 
U žáků došlo ke „generační výměně“, když před 
novou sezónou 5 hráčů ročníku 2007 skon-
čilo a 6 nových ročníku 2011 přišlo z přípravky. 
I přes toto omlazení odehráli kluci dobré zápasy 
a po podzimu jim se 16 body patří 6.místo z 11 
týmů. Spokojeni po  podzimní části okresního 
přeboru mohou být i  dorostenci. Po  odehra-
ných devíti kolech ani jednou neprohráli a za 4 
výhry a 5 remíz jim v tabulce patří 4. místo z 10 
mužstev. Díky výsledkům v podzimní části byli 
dorostenci pozváni na halový turnaj, který pořá-
dal 26.  11. 2022 ve  sportovní hale v  Buch-
lovicích OFS Uh. Hradiště. Turnaje se kromě 
tří nejlepších týmů O.P. z  okresu Uh. Hradiště 
zúčastnily ještě vedoucí týmy okresních přeborů 
z okresů Zlín, Vsetín a Kroměříž. Naši dorostenci 
zde předvedli velmi dobré výkony a s 10 body 
obsadili 2.místo. Navíc Dominik Šrámek byl za 7 
gólů vyhlášen nejlepším střelcem turnaje.

Konečná tabulka turnaje

1. Holešov (KM) 11 bodů
2. Hradčovice 10 bodů
3. Polešovice  7 bodů
4. Lidečko (VS)  7 bodů
5. Mařatice  4 body
6. Lípa (ZL)  2 body

Jsme také rádi, že po  dvouleté koronavirové 
pauze se opět rozehrála série halových turnajů 
„Masteko Cup“. První turnaj pořádal ve  dnech 
12.–13. 11. 2022 Orel Uh. Brod. V  kategoriích 
mladší přípravky, starší přípravky a  žáci bude 
odehráno celkem 5 turnajů, kterých se zúčastní 
týmy Orel Uh. Brod, Prakšice, Hradčovice, 

Dorostenci Hradčovic.

Mladší i starší přípravka – jaro 2022 – Javořina Cup.
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Javořina (sloučené družstvo Nivnice + Slav-
kov) a  Vlčnov. První turnaj v  Uh.Brodě skončil 
výsledky:

Mladší přípravka – Nejlepší střelec turnaje – 
Dalibor Chvíla (Hradčovice) 8 gólů

1. Javořina 12 bodů
2. Hradčovice  9 bodů
3. Orel Uh.Brod  6 bodů
4. Vlčnov  3 body
5. Prakšice  0 bodů

Starší přípravka – Nejlepší střelec turnaje – 
Adam Bičan (Hradčovice) 7 gólů

1. Javořina 12 bodů
2. Orel Uh.Brod  9 bodů
3. Hradčovice  6 bodů
4. Vlčnov  3 body
5. Prakšice  0 bodů

Žáci

1. Vlčnov 10 bodů
2. Prakšice  8 bodů
3. Javořina  6 bodů
4. Hradčovice  4 body
5. Orel Uh.Brod  0 bodů

Další turnaje budou pokračovat v  roce 2023. 
O  víkendu 14.–15.1. pořádají Prakšice,  
28.–29.1. pořádají Hradčovice (v  hale v Drsla-
vicích), 25.–26.2. pořádá Vlčnov a  18.–19.3. 
pořádá poslední turnaj Javořina (v  hale v  Niv-
nici). Zde budou také vyhlášeny celkové výsledky 
zimní „Masteko ligy“ ve všech kategoriích.
Zajistit celoroční činnost pěti mužstev a  také 
provoz a  údržbu areálu by nebylo možné bez 
peněz. Zde bych chtěl ocenit velmi dobrou spo-
lupráci a  vstřícnost obce Hradčovice. Také 
v  tomto roce uspělo vedení TJ při získání dotací 
od Národní sportovní agentury v programu „Můj 
klub“ a  u  Zlínského kraje v  programu „Podpora 
sportu v obcích do 3 000 obyvatel“. Díky těmto 
finančním prostředkům uhradíme část nákladů 
za stále dražší energie, startovné mládežnických 
týmů na turnajích, pronájmy sportovní haly v zim-
ním období, dovybavíme mládežnická mužstva 
sportovním materiálem, tréninkovými pomůc-
kami a pokryjeme další náklady nutné k naší čin-
nosti. Závěrem je třeba vyslovit velký dík všem 
trenérům, asistentům a  všem, kteří doprovázejí 
zejména děti z  přípravek na  zápasy, tréninky či 
turnaje. Dále pak pořadatelům na  soutěžních 
zápasech a  všem, kteří jakýmkoliv způsobem 
„přiložili ruku k dílu“. Jen pro zajímavost: v tomto 
roce se jen na našem hřišti odehrálo celkem 53 
soutěžních utkání, zhruba stejné množství zápasů 
se odehrálo na hřištích soupeřů a když k tomu při-
počteme téměř desítku turnajů, tak můžeme kon-
statovat, že fotbalový rok 2022 byl pestrý a velmi 
nabitý. Úplně na  závěr zbývá vám všem popřát 
krásné a klidné prožití vánočních svátků, dětem 
bohatého Ježíška a v novém roce hlavně pevné 
zdraví, hodně štěstí a spokojenosti. V. Hlaváč

ŠKOLNÍ SBĚR PAPÍRU
Již několik let, vždy dvakrát do roka, pořádáme 
sběr papíru. Zaměstnanci Sběrných surovin 
Uherské Hradiště na  dohodnutá místa umístí 
ocelové bedny a sběr může začít. Sbírají se vět-
šinou jen tiskoviny – noviny, časopisy a  letáky. 
Sběr kartonů je v  našem případě nerentabilní 
a  jeho výtěžek nezaplatí ani dopravu materiálu 
do  sběrny. Rodiče školáků, mateřáků i  ostatní 
občané mají možnost doma trochu uklidit a při-
spět tím na dobrou věc.
Výtěžek sběru, který si mateřská a  základní 
škola mezi sebe poměrově rozdělí, pomáhá spo-
lufinancovat nejrůznější aktivity dětí.
Všem, kteří nám kontejnery pomáhají plnit papí-
rem děkujeme. Při posledním sběru se však našli 
i takoví, kteří si bedny na papír spletli s kontej-
nery na  odpad.....Nevím zdali záměrně nebo 
náhodou. Každopádně tím maří snahu a  práci 
ostatních. Konkrétně tak, že kvůli odpadu mezi 
papírem jsme dostali pouze polovinu dohodnuté 
částky za sběr.

 J. Hruboš

Poděkování Zlínskému kraji 
a Ministerstvu zemědělství ČR
Po třech letech usilovné práce se nám podařilo úspěšně dokončit největší projekt minulého voleb-
ního období. Tímto projektem je VODOVOD A  VODOJEM v  místní části Lhotka. Po  počátečních 
problémech se vedení obce a obecnímu zastupitelstvu podařilo získat na toto dílo dotaci. Dotace 
se skládala ze dvou částí. Jednu část dotace poskytlo ministerstvo zemědělství, druhou Zlínský 
kraj pod vedením pana hejtmana Ing. Radima Holiše. Díky těmto dotacím zaplatila obec ze svého 
rozpočtu z celkového objemu finančních prostředků ve výši 18 309 962,70 Kč za stavební práce 
4 544 000 Kč a 1 463 386 Kč za vedlejší náklady na projektovou dokumentaci a stavební dozor. 
Ještě jednou poděkování Ministerstvu zemědělství ČR a Zlínskému kraji. 

Starosta obce

Mikroregion Dolní Poolšaví v roce 2022
Mikroregion Dolní Poolšaví je dobrovolný sva-
zek obcí, který sdružuje šest obcí na dolním 
toku řeky Olšavy – Kunovice, Popovice, Hrad-
čovice, Drslavice, Veletiny a Podolí. Společně 
v každém roce mimo jiné představujeme náš 
mikroregion návštěvníkům Slováckých slav-
ností vína v  Uherském Hradišti a  pořádáme 
příměstský tábor Poznej Dolní Poolšaví a jeho 
tradice.
Slavnosti vína jsou již druhé desetiletí jednou 
z  největších akcí na  Slovácku a  Mikroregion 
Dolní Poolšaví je jejich nedílnou součástí.
Na  příměstském táboře děti navštíví každý 
den jednu z  obcí mikroregionu, kde pro ně 
ve  spolupráci nejen se starosty připravu-
jeme program, při kterém využijí jak své zna-
losti, tak i svou zručnost. Vaše děti si po dobu 
tábora alespoň na několik hodin denně odpo-
činou od moderní techniky, jsou na čerstvém 
vzduchu a pevně věříme, že se i něco nového 
naučí. O oblíbenosti tábora svědčí i  to, že se 

nám v každém roce hlásí stále více zájemců.
V  minulém roce se mikroregionu podařilo 
získat dotaci na  vytvoření Strategie rozvoje 
mikroregionu, jejíž součástí je i  Akční plán 
na příští léta a pasportizace členských obcích. 
V letošním roce byla tato dokumentace zkom-
pletována a  předána starostům. Všechny 
dokumenty jsou také zveřejněny na  webo-
vých stránkách mikroregionu www.dolnipool-
savi.cz.
Pro nadcházející sezonu dokončujeme novou 
aktivitu, která je určená především rodinám 
s  dětmi a  bude již brzy dostupná na  našich 
webových stránkách.
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Sv. omša ku Dňu obce Hradčovice: za včelaře, Mužskou 
pěveckou skupinu Mužáci – 25. výročie, všetkých živých 
a zomrelých z farností a obcí Hradčovice a Kátlovce 
Hradčovice, Farský kostol Všetkých svätých – 
13. augusta 2022

Drahí moji!
Dnešný Deň vašej obce Hradčovice – by sme 
celkom spokojne mohli v  podnadpise nazvať 
Dňom spájania.
Lebo tu vo Farskom kostole Všetkých svätých sa 
spájajú: obce a farnosti Hradčovice a Kátlovce, 
a  to už od  roku 2011, teraz zastúpené vašim 
starostom Antonínom a  našim starostom Pav-
lom, vašim novým farárom Jaroslavom spolu 
so mnou; ďalej sa tu dnes spájajú ľudové tra-
dície s  náboženským spevom reprezentujúce 
vašou jubilejnou - dvadsaťpäť ročnou – striebor-
nou Mužskou pěveckou skupinou Mužáci spolu 
s našou Mužskou speváckou skupinou Kátlovani; 
ale napokon sa dnes spája i náboženská religi-
oterapia ponúkajúca Bibliu, bohoslužby, sviatosti 
a sväteniny v Cirkvi s apiterapiou využívajúcou 
včely a  ich produkty na  uzdravenie, prevenciu 
a obnovenie narušenej rovnováhy jedinca, a  to 
oficiálne až od konca 19.storočia. Zakladateľom 
apiterapie bol česko – nemecky lekár Dr. med. 
Philipp Terč (1844–1917). Na  jeho počesť, deň 
jeho narodenia – 30. marec, je pripomínaný ako 
Svetový deň apiterapie. 
 

No včelie produkty sa používali už dávno pred-
tým v kultúrach starovekých Májov, Egypťanov, 
Grékov, Rimanov, Vikingov, Číňanov, Germá-
nov ale aj Slovanov. Dnes je z včelých produk-
tov: med, peľ, propolis, včelia materská kašička, 
včelí jed a včelí vosk najznámejší med, z ktorého 
sa vyrába medovina a z jej používania poznáme 
terminus technicus tzv. medové týždne – honey-
moon, lune de miel – totiž medovina bola v stre-
doveku svadobným darom pre novomanželov, 
aby medoviny, tj. lásky mali dostatok na  prvý 
mesiac po svadbe alebo dnes by sme povedali 
hlavne počas svadobnej cesty. 

Sladký med sa spomína aj v Biblii: Gn 43, 11; Ex 
16, 31; Lv 2, 11; Sdc 14, 8. 9. 18; 1 Sam 14, 25. 26. 
27. 29. 43; 2 Sam 17, 29; 1 Kr 14, 3; 2 Kr 18, 32; 
31, 5; Job 20, 17; Ž 19, 11; 81, 17; 119, 103; Prís 
5, 3; 16, 24; 24, 13; 25, 16. 27; 27, 7; Pies 4, 11; 5, 
1; Sir 24, 27; 39, 31; Iz 7, 15. 22; Jer 41, 8; Bar 1, 
20; Ez 3, 3; 16, 13. 19; 20, 6; 27, 17; Mt 3, 4; Mk 
1, 6; Zjv 10, 9. Pričom Bibliou označená zasľúbená 
zem je krajina, ktorá oplýva mliekom a medom (Ex 
3, 8; 13, 5; 33, 3; Lv 20, 24; porov. Nm 13, 28; 14, 
8; 16, 13. 14; Dt 6, 3; 8, 8; 11, 9; 26, 9; 26, 15; 
27, 3; 31, 20; 32, 13; Joz 5, 6; Sir 46, 10; 49, 2; 
Jer 11, 5; 32, 22; Ez 20, 15). Medovina vznikla tak, 
že včely obsadzovali v čase sucha na baobabových 
stromoch v Afrike diery, a keď prišlo obdobie daž-
ďov, včelí med sa zmiešal s vodou a s kvasinkami 
z  prírody, čím zmes fermentovala a  tak vznikol 
prvý alkoholický nápoj na svete. Ľudia si to všimli 
a  kolonizátori to preniesli aj na  iné kontinenty – 
zvlášť kvasinky, ktoré potom začali používať tak 
na  kvasenie vína ako aj piva. Hoci med neskôr 
nahradil dovoz cukrovej trstiny, včely si zachovali 
v kláštoroch mnísi, ktorí vyrábali tak medovinu ako 
aj pivo. A preto sa v Cirkvi stanovil aj patrón vče-
lárov. Stal sa ním milánsky biskup a učiteľ Cirkvi, 
sv. Ambróz, ktorému ako spiacemu malému chlap-
covi v kolíske sadol na tvár roj včiel a bez jedného 
uštipnutia mu včely vkladali do  úst med. Okrem 
toho jeho život sa vyznačoval ako život včielky 
v úle a každého včelára: pracovitosťou, čestnos-
ťou, svedomitosťou a  súdržnosťou s  pospolitým 
ľudom. A preto býva znázorňovaný v biskupskom 
rúchu s včelím úľom. Jeho spomienka v  liturgic-
kom kalendári je 7. decembra. Medzinárodným 
Dňom včelárov je 20. máj.
Drahí moji, bratia a sestry! Ďakujme Pánu Bohu 
za všetky jeho dobrodenia, ktoré nám aj v prí-
rode dáva. Amen. 
Lebo u  nás v  našom smolenickom deka-
náte v  Dolnej Krupej sa vyrába medový ape-
ritív Ambrozia, ktorý som priniesol len tri kusy 
pre moje obmedzené finančné možnosti a  to 
po  jednej fľaštičke vdp. farárovi, spevákom 
a včelárom; 

ostatní funkcionári – snáď sa nenaučia piť, 
dostanú odo mňa z tej istej firmy tzv. Trnavskú 
medovinu. Ak sa vám predsa len zaľúbi, príďte 
zase Vy k nám, dá sa tam vybaviť aj pekná pre-
zentácia výroby a  samozrejme majú tam aj 
reštauračné posedenie a obchod. 
A aby včelári neprišli skrátka, tak som im pri-
niesol príležitostnú mincu s  ich patrónom sv. 
Ambrózom. 
No a jubilujúci speváci dostanú od nás slivovicu.

doc. ThLic. Pavol Zemko, PhD, ThD

VTIPY

Zelená rozkvetlá louka, asi dvacet úlů, 
mezi nimi včelař v plné práci. Opodál stojí 
dva trempové a nesměle se táží: „Dobrý 
muži, můžeme si cestu zkrátit přes vaši 
louku? Stihli bychom vlak na Prahu ve tři 
hodiny!“ „Jistěže, mládenci. A když 
do těch bedýnek zabouchám, stíháte 
i rychlík o půl třetí!“ 

Přijde chlapík do stavebnin: „Prosím, dejte 
mi ty křížky na kladení dlažnic, takových 
30.000 kousků.“
Prodavač: „Prosím Vás, nač tolik?“
Chlapík: „Ale, mýmu šéfovi umřely včely 
a požádal mne, abych je křesťansky 
pochoval.“

Za Rakouska-Uherska bylo podle nařízení 
Marie Terezie přikázáno každému 
vesnickému faráři a každému řídícímu 
učiteli, aby choval včely.
Tak jednou takhle jeden farář ošetřuje 
ty své ovečky, které mají křidélka už 
za života a všimne si, že jej se zájmem 
pozoruje ministrant.
„Pepíčku, ty máš zájem o včelky?“
„Ani ne, otče, ale rád bych se dozvěděl, co 
řeknete, až Vás jedna z nich štípne.“ 

Přijde policajt za náčelníkem a říká:
„Pane náčelníku, tady v tomhle hlášení 
máte chybu, tady máte napsáno fčela.“
Náčelník se podívá:
„No, máte pravdu, má tam být fčera.“ 

Dr.med. Philipp Terč. 

Medový aperitív Ambrozia originál. 

Žetón sv. Ambróza. 
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Stázinka Žampachová. 2. třída. Markétka Kubková, 3. třída. Ráďa Knotek, 3. třída.
Obrázky se zimní tématikou od dětí ze základní školy.

Strašidelná škola.Drakiáda.

Mikuláš ve škole.Čtvrťáci na dopravním hřišti.

Vítání občánků.Družba se ZŠ Kátlovce.
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Hody 2022.

Přednáška – výprava do českých vesnic v Rumunsku.

Mikuláš v Hradčovicích.

Slovácké slavnosti vína.


